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Protokół Nr VI/2017 
z XXXI uroczystej Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Luba wskie 

 
 Sesja odbyła się w dniu 20 czerwca 2017 roku, w świetlicy wiejskiej w Mszanowie. 
O godzinie 9:00 Przewodniczący Rady Zbigniew Wiśniewski otworzył obrady XXXI uroczystej 
Sesji Rady Gminy i przywitał wszystkich, którzy przyjęli zaproszenie i uczestniczą w dzisiejszej 
uroczystej Sesji zorganizowanej z okazji nadania nazwy skwerowi w Mszanowie „Skwer 2. Pułku 
Ułanów Grochowskich”. 
 
Na podstawie listy obecności stwierdził, że w Sesji uczestniczy 13 radnych, co wobec 
ustawowego składu Rady wynoszącego 15 osób, stanowi odpowiednie quorum do 
podejmowania prawomocnych uchwał.    
Nieobecni: Anna Dymowska i Karol Jakubowski. 
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 
Sesja trwała do godziny 11:25.  
 
Spoza członków Rady udział wzięli: 
- Wójt Gminy Pan Tomasz Waruszewski 
- radni Powiatu Nowomiejskiego zgodnie z załącznikiem nr 2 do niniejszego protokołu: Pani 
Barbara Grzywacz, Pan Marcin Buliński, Pan Jan Czapliński 
- Sekretarz Gminy Pani Agnieszka Paturalska-Miehlau 
- Skarbnik Gminy Pani Joanna Artuszewska  
- Kierownik Referatu Oświaty Pani Anna Lenckowska 
- Z-ca Kierownika Referatu Inwestycji i Rozwoju Pan Jacek Wolski 
- Dyrektorzy jednostek organizacyjnych: Gminnego Centrum Kultury i Ośrodka Pomocy 
Społecznej 
- Dyrektorzy szkół z terenu Gminy oraz przedstawiciele dzieci i młodzieży wraz z opiekunami 
- sołtysi wymienieni w załączniku nr 3 do niniejszego protokołu  
- przedstawiciele mediów 
 

Porządek obrad: 

1. Otwarcie i stwierdzenie quorum. 
2. Zgłaszanie zmian do porządku obrad. 
3. Wybór sekretarza obrad. 
4. Przyjęcie protokołu z XXX Sesji Rady Gminy. 
5. Informacja o działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 

6. Zapytania i wnioski. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy na rok 2017. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Nowomiejskiemu. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie dopuszczenia zapłaty instrumentem płatniczym podatków 
stanowiących dochody budżetu Gminy Nowe Miasto Lubawskie. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia przebiegu niektórych dróg gminnych w miejscowości 
Radomno. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia przebiegu niektórych dróg gminnych w miejscowości 
Gwiździny. 

12. Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
13. Wspomnienie postaci  gen. bryg. A. M. Waraksiewicza oraz uroczystości odsłonięcia  jego 

pomnika w Mszanowie. 
14. Wystąpienie członków Stowarzyszenia Ułanów Grochowskich. 
15. Wystąpienia zaproszonych gości. 
16. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy skwerowi w Mszanowie. 
17. Zamknięcie sesji; 
18. Przemarsz na skwer i dalsze uroczystości.  
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Przebieg obrad. 

Ad 1 

Otwarcie nastąpiło jak na wstępie niniejszego protokołu. 

Ad 2  
Zgłaszanie zmian do porządku obrad. 
 
Przewodniczący Rady zaproponował wykreślenie pkt 14 dlatego, że ewentualne wystąpienie 
członków Stowarzyszenia Ułanów Grochowskich nastąpi w pkt 15. 
Innych zmian nie zgłoszono. 
 
W głosowaniu Rada Gminy jednomyślnie dokonała zmiany porządku obrad. 
W głosowaniu wzięło udział 13 radnych. 
 
Ad 3 
Wybór sekretarza obrad  
Sekretarzem obrad XXXI Sesji został Pan radny Mirosław Dajos. 
 
Ad 4 
Przyjęcie protokołu z XXX Sesji Rady Gminy. 
Sekretarz obrad XXX Sesji w dniu 29 maja 2017r. Pan Grzegorz Turulski poinformował, że 
zapoznał się z protokołem z poprzedniej Sesji. Treść protokołu odzwierciedla przebieg obrad i 
wnioskował o jego przyjęcie.  
Do protokołu nie wniesiono uwag. 
W głosowaniu Rada Gminy jednogłośnie przyjęła protokół z obrad XXX Sesji rady Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie.   
W głosowaniu wzięło udział 13 radnych. 
 
Ad 5 
Informacja o działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
Wójt przedłożył sprawozdanie ze swojej pracy oraz podległego Urzędu za okres od 29 maja do 
19 czerwca 2017r. 
29.05.2017 
- Pan Wójt spotkał się z Prezesem Zakładu Usług Komunalnych w celu omówienia spraw 
związanych z budową dróg w Mszanowie. 
30.05.2017 
- Podpisał akt notarialny dotyczący sprzedaży działki budowlanej w Jamielniku. 
- Pan wziął udział w Gminnych Spotkaniach Samorządowych zorganizowanych przez Szkołę 
Podstawową im. ks. K. Wróblewskiego w Gwiździnach. 
31.05.2017 
- Spotkał się z działaczami LZS Chrośle-Nowy Dwór Bratiański w celu omówienia kwestii 
związanych z oddaniem do użytkowania boiska w Chroślu. 
- Inspektor ds. ochrony środowiska, rolnictwa i leśnictwa reprezentowała Wójta podczas 
konferencji zorganizowanej przez Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska nt. 
„Przemysłowe fermy zwierząt, a ochrona środowiska w województwie warmińsko mazurskim”. 
- Pan Wójt podpisał umowę na rządową dotację w ramach „Programu rozwoju gminnej i 
powiatowej infrastruktury drogowej na lata 2016 - 2019”. Przekazane dofinansowanie, które 
zagwarantuje przebudowę dwóch dróg gminnych w Pacółtowie i Bagnie wynosi 693 831 zł. 
- Pan Wójt wziął udział w pożegnaniu delegacji z powiatu Oldenburg w Niemczech. 
3.06.2017 
 - Wziął udział w uroczystym przekazaniu lekkiego samochodu ratowniczo-gaśniczego dla 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Jamielniku. 
05.06.2017 
- Pan Wójt podpisał umowę z Urzędem Marszałkowskim w Olsztynie w zakresie 
współfinansowania remontu drogi wojewódzkiej nr 538 i chodnika w Tylicach. 
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- Uczestniczył w Zgromadzeniu Związku Gmin Regionu Ostródzko-Iławskiego „Czyste 
Środowisko”. 
6.06.2017 
- Spotkał się z Prezesem firmy Iwendo w celu omówienia postępu prac dotyczących budowy 
internetu szerokopasmowego w Jamielniku, tzw. ostatniej mili. Inwestor poinformował, że w tej 
miejscowości w najbliższym czasie inwestycja polegająca na budowie przyłączy do odbiorcy 
finalnego będzie kontynuowana na Zatorzu. W pierwszej kolejności prace zostaną 
przeprowadzone na ul. Kasztanowej, jeszcze za nim ruszy budowa utwardzonej nawierzchni na 
tej ulicy. Wójt negocjował także, by firma Iwendo podjęła się budowy ostatniej mili w innych 
miejscowościach, co byłoby dla gminy najkorzystniejszym rozwiązaniem.  
- Spotkał się Komendantem Powiatowym Policji w celu omówienia problemów pojawiających się 
na terenie gminy w szczególności związanych z kradzieżami ażurowych płyt betonowych 
umacniających pobocza dróg. 
7.06.2017 
- Pan Wójt podpisał akt notarialny dotyczący sprzedaży działki na poszerzenie przyległej 
nieruchomości  w Łąkach Bratiańskich. 
- Kierownik Referatu Oświaty reprezentowała Wójta podczas wręczania nagród uczestnikom XI 
Gminnej Olimpiady Zerówkowiczów, zorganizowanej przez Zespół Szkół im. Rodu Działyńskich 
w Bratianie. 
- Dyrektor Gminnego Centrum Kultury reprezentował Wójta podczas podsumowania „Wyścigu 5 
jezior”. 
8.06.2017 
- Pan Wójt uczestniczył w Zgromadzeniu Związku Gmin Warmińsko-Mazurskich. 
- Skarbnik reprezentowała Wójta podczas spotkania zorganizowanego przez Wojewodę 
Warmińsko-Mazurskiego nt. „Programu upowszechniania płatności bezgotówkowych w 
jednostkach administracji publicznej.” 
9.06.2017 
- Podpisał umowy z Agencją Nieruchomości Rolnych w Olsztynie w sprawie bezzwrotnej 
pomocy o łącznej wartości 1 011 692 zł na inwestycje drogowe i remont budynku mieszkalnego 
w Nawrze. 
11.06.2017 
- Kierownik Referatu Oświaty reprezentowała Wójta podczas otwarcia hali sportowej przy 
Zespole Szkół Zawodowych w Kurzętniku. 
12.06.2017 
- Pan Wójt wziął udział w podpisaniu umowy o dofinansowanie projektu dotyczącego 
modernizacji systemu zaopatrzenia w wodę gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
- Kierownik Referatu Oświaty reprezentowała Wójta podczas podsumowania projektu „Na 
własne konto” realizowanego w Zespole Szkół im. Rodu Działyńskich w Bratianie. 
13.06.2017 
- Pan Wójt spotkał się z przedstawicielami Gminnego Zrzeszenia Ludowe Zespoły Sportowe. 
- Podpisał akt notarialny z Powiatem Nowomiejskim na działkę w Lekartach. 
14.06.2017 
- Sekretarz podpisała umowę z wykonawcą przebudowy drogi w kierunku byłego Państwowego 
Gospodarstwa Rolnego w Tylicach. 
- Sekretarz reprezentowała Wójta podczas spotkania Wójtów i Burmistrza ze Starostą 
Nowomiejskim, podczas którego poruszano kwestie organizacji dożynek, środków dla 
Ochotniczych Straży Pożarnych. 
16.06.2017 
- Pan Wójt spotkał się z organizatorami Rajdu rowerowego w Jamielniku. 
17.06.2017 
- Wręczył medale i nagrody uczestnikom X Wyścigu Kolarskiego „MTB u Brata Jana”. 
18.06.2017 
- Pan Wójt uczestniczył w Powiatowych Zawodach Sportowo-Pożarniczych, które odbyły się w 
Kurzętniku.  
19.06.2017 
- Wziął udział w posiedzeniu wspólnym komisji Rady Gminy. 
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Ponadto w zakresie bieżącej działalności wójt i jego urzędnicy podejmowali następujące 

działania: 
W okresie od 29 maja do 19 czerwca br. wykonano następujące prace związane z drogami: 
- przeprowadzano prace porządkowe na ścieżce pieszo-rowerowej na odcinku Bratian – Łąki 
Bratiański oraz umyto wiaty przystankowe, 
- zamontowano rurociąg przy placu zabaw w Bratianie, 
- przeprowadzono koszenie poboczy, placów zabaw, placów zieleni i terenów zielonych w 
Bratianie, Chroślu, Gwiździnach, Jamielniku, Nowym Dworze Bratiańskim i Radomnie, 
- zdemontowano uszkodzone elementy placu zabaw w Bratianie. 

 
Przeprowadzono zamówienia publiczne do 30 tys. euro na:  

- Zorganizowanie noclegu wraz z wyżywieniem dla uczestników projektu: Wyrównywanie szans 
uczniów w szkołach w Bratianie i Jamielniku, 

- Przeprowadzenie warsztatów i wypożyczenie materiałów do przeprowadzenia warsztatów dla 
uczestników projektu: Wyrównywanie szans uczniów w szkołach w Bratianie i Jamielniku, 

-Przewóz uczestników projektu: Wyrównywanie szans uczniów w szkołach w Bratianie i 
Jamielniku do miejscowości Mikołajki. 

Przeprowadzono zamówienia publiczne powyżej 30 tys. euro na Przebudowę drogi gminnej 
Tylice-PGR Tylice, dojazdowej do gruntów rolnych we wsi Tylice, na odcinku o długości 270 m – 
Etap III. 

W Gminie Nowe Miasto Lubawskie według stanu na koniec maja 2017 r. były 292 
zarejestrowane osoby bezrobotne (w tym 199 kobiet), czyli o 7 osób mniej niż według stanu na 
koniec kwietnia.  

W dniu 30 maja br. złożono wniosek o dofinansowanie zadania "Zwiększenie atrakcyjności 
Gminy Nowe Miasto Lubawskie poprzez poszerzenie oferty rekreacyjnej" uzyskał akceptację 
Rady Lokalnej Grupy Działania Ziemia Lubawska i został wybrany do dofinansowania. 
Przyznano 100% wnioskowanej kwoty tj. 139 804 zł. Zadanie dotyczy doposażenia placów 
zabaw w miejscowościach Bratian, Mszanowo, Lekarty, Pacółtowo i Gwiździny. 

Dnia 31 maja minął termin na składanie wniosków o udzielenie dotacji na prace 
konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach. Nie wpłynęła żadna 
oferta.  

W dniu 6 czerwca br. został złożony wniosek na usuwanie wyrobów zawierających azbest z 
terenu Gminy Nowe Miasto Lubawskie. Wartość całkowita zadania przekracza 75 tys. zł, a 
wnioskowana kwota dofinansowania to ponad 64 tys. zł. W tym roku wpłynęła rekordowa liczba 
wniosków tj. 38, co daje szacunkową ilość odpadów zawierających azbest na ponad 100 ton. 

Dnia 7 czerwca br. wpłynęła informacja o ocenie formalno-merytorycznej projektu „Budowa 
ścieżki rowerowej Bratian-Iława - Etap I Bratian-Radomno".  Na etapie kryteriów merytorycznych 
punktowych projekt otrzymał 89,47% maksymalnej liczby punktów, jednak z uwagi na 
wyczerpanie dostępnej alokacji w konkursie projekt nie otrzymał dofinansowania. Gmina Nowe 
Miasto Lubawskie nie zgadza się z oceną ekspertów oceniających projekt w związku z 
powyższym w dniu 16.05.2017 r. został złożony protest, co do oceny naszego projektu. 

W dniu 12 czerwca br. została zawarta umowa z Zarządem Województwa Warmińsko - 
Mazurskiego na dofinansowanie projektu: „Kompleksowa modernizacja zaopatrzenia w wodę 
Gminy Nowe Miasto Lubawskie ze stacją uzdatniania wody w Mszanowie wraz z niezbędną 
infrastrukturą – Etap I”. Kwota dofinansowania to prawie 2 mln zł.   
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Zarządzenia wydane w okresie od 29 maja do 20 czerwca 2017r.: 
- 29.05.2017r. w sprawie zbycia w drodze bezprzetargowej nieruchomości (dz. Nr 18/23 obręb 
Bratian) stanowiącej własność Gminy Nowe Miasto Lubawskie, 
- 1.06.2017r. w sprawie czwartego otwartego konkursu ofert na wykonanie w 2017 roku zadania 
publicznego przez organizacje pozarządowe oraz podmioty wymienione w art. 3 ust. 3 ustawy 
o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie, 
- 1.06.2017r. w sprawie upoważnienia Kierownika Referatu Inwestycji i Rozwoju w Urzędzie 
Gminy Nowe Miasto Lubawskie do reprezentowania Wójta, 
- 1.06.2017r. w sprawie wprowadzenia „Regulaminu udzielania w Urzędzie Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie zamówień publicznych o wartości nieprzekraczającej kwoty wskazanej 
w art. 4 pkt 8 ustawy – Prawo zamówień publicznych”, 
- 5.06.2017r. w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy na 2017 rok, 
- 5.06.2017r. w sprawie zmiany planu finansowego Urzędu Gminy Nowe Miasto Lubawskie na 
2017 rok oraz zmiany planu finansowego zadań z zakresu administracji rządowej oraz innych 
zadań zleconych Gminie Nowe Miasto Lubawskie odrębnymi ustawami na 2017 rok, 
- 5.06.2017r. w sprawie wydatków związanych z działalnością  Komisji Egzaminacyjnej dla 
nauczycieli ubiegających się o awans na stopień nauczyciela mianowanego, 
- 12.06.2017r. w sprawie wyboru ofert na wykonanie w 2017 roku zadania samorządu Gminy 
Nowe Miasto Lubawskie przez organizacje pozarządowe oraz podmioty wymienione 
w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie, 
- 13.06.2017r. w sprawie zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego za rok 2016 
Gminnego Centrum Kultury Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie, 
- 13.06.2017r. w sprawie zmiany Regulaminu Wynagradzania pracowników Urzędu Gminy 
Nowe Miasto Lubawskie, 
- 14.06.2017r. w sprawie wytypowania przedstawicieli organu prowadzącego szkołę do komisji 
konkursowych, których zadaniem będzie wyłonienie kandydatów na stanowisko Dyrektora 
Zespołu szkół im,. Rodu Działyńskich w Bratianie, Dyrektora Szkoły Podstawowej w Radomnie, 
Dyrektora Szkoły Podstawowej w Skarlinie, Dyrektora Szkoły Podstawowej im. Ks.Kazimierza 
Wróblewskiego w Gwiździnach, 
- 14.06.2017r. w sprawie powołania komisji konkursowej mającej na celu wyłonienie kandydata 
na stanowisko Dyrektora Zespołu Szkół im. Rodu działyńskich w Bratianie, 
- 14.06.2017r. w sprawie powołania komisji konkursowej mającej na celu wyłonienie kandydata 
na stanowisko Dyrektora Szkoły Podstawowej im. Ks.Kazimierza Wróblewskiego w 
Gwiździnach, 
- 14.06.2017r. w sprawie powołania komisji konkursowej mającej na celu wyłonienie kandydata 
na stanowisko Dyrektora Szkoły Podstawowej w Radomnie,  
- 14.06.2017r. w sprawie powołania komisji konkursowej mającej na celu wyłonienie kandydata 
na stanowisko Dyrektora Szkoły Podstawowej w Skarlinie. 

 
 
Ad 6 
Zapytania i wnioski. 
 
Radny Krzysztof Dembiński w imieniu mieszkańców ponowił wniosek o ułożenie progu 
spowalniającego na ul. Grunwaldzkiej w Bratianie.  
 
Radny Zdzisław Domżalski zapytał czy do meczu kawalerowie – żonaci w dniu 16 lipca br 
zostanie zakończona budowa drogi przy stadionie w Gwiździnach.  
 
Przewodniczący Rady Gminy zgłosił do naprawy tablicę ogłoszeń usytuowaną w centrum wsi.  
Wybita została szyba.  
 
Ad 7 
Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy na rok 2017. 
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Skarbnik wyjaśniła, że proponowane zmiany dotyczą zwiększenia budżetu po stronie dochodów 
jak i wydatków o kwotę 44 900 zł.  Po stronie dochodów zwiększenia związane są z dochodami 
własnymi Gminy m.in. z tytułu odsetek i opłat za zajęcie pasa drogowego. Po stronie wydatków 
natomiast zmiany związane są ze zmianami klasyfikacji budżetowej dotyczące zakupu urządzeń 
na  place zabaw i siłowni plenerowych na terenie Gminy oraz zabezpieczenia środków 
finansowych na zakup  motopompy dla ochotniczych straży pożarnych w kwocie 33 000 zł, a 
także w związku z reformą oświaty zabezpieczono środki finansowe w kwocie 62 000 zł na 
przygotowanie sal lekcyjnych i łazienek dla oddziałów przedszkolnych w Zespole Szkół w 
Bratianie.  
 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXI/237/2017 w sprawie 
dokonania zmian w bud żecie Gminy na 2017 rok. 
Uchwała stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu. 
W glosowaniu wzięło udział 13 radnych. 
 
Ad 8 
Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Nowomiejskiemu. 
 
Skarbnik wyjaśniła, że Powiat Nowomiejski wraz z Powiatem partnerskim Oldenburg w 
Niemczech po raz kolejny organizują obóz Młodzieżowych Drużyn Pożarniczych. Obóz odbędzie 
się w Oldenburgu. Uczestniczyć będzie również młodzież z terenu Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie. Jak  każdego roku, Gmina proponuje dofinansować koszt obozu w kwocie 2000 zł. 
W celu podpisania porozumienia z Powiatem Nowomiejskim niezbędne jest podjęcie niniejszej 
uchwały. 
 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXI/238/2017 w sprawie 
udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Nowomiejskie mu. 
Uchwała stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu. 
W glosowaniu wzięło udział 13 radnych. 
 
Ad 9 
Podjęcie uchwały w sprawie dopuszczenia zapłaty instrumentem płatniczym podatków 
stanowiących dochody budżetu Gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
 
Skarbnik wyjaśniła, że Ministerstwo Rozwoju we współpracy z Krajowa Izbą Rozliczeniową 
uruchomiło Program upowszechniania płatności bezgotówkowych w administracji publicznej. 
Uczestnicząc w Programie Gmina będzie miała możliwość otrzymania bezpłatnie na 3 lata 
jednego terminala płatniczego. Przepisy Ordynacji podatkowej wymagają, aby wprowadzenie 
takiej formy zapłaty poprzedzone było uchwałą rady gminy. W związku z tym podjęcie uchwały 
uważa się za zasadne. 
 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXI/239/2017 w sprawie 
dopuszczenia zapłaty instrumentem płatniczym podatk ów stanowi ących dochody 
bud żetu Gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
Uchwała stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu. 
W glosowaniu wzięło udział 13 radnych. 
 
Ad 10  
Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia przebiegu niektórych dróg gminnych w miejscowości 
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Radomno. 
Z-ca Kierownika Referatu Inwestycji i Rozwoju Jacek Wolski wyjaśnił, że spełniając wymogi 
Biura Planowania Przestrzennego, proponuje się podjęcie uchwały opisującej szczegółowo 
przebieg dróg w Radomnie.  
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXI/240/2017 w sprawie  
ustalenia przebiegu niektórych dróg gminnych w miej scowo ści Radomno. 
Uchwała stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu. 
W glosowaniu wzięło udział 13 radnych. 
 
 
Ad 11 
Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia przebiegu niektórych dróg gminnych w miejscowości 
Gwiździny. 
Pan Jacek Wolski poinformował, że uzasadnienie podjęcia jest analogiczne jak w punkcie 
poprzednim. 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXI/241/2017 w sprawie  
ustalenia przebiegu niektórych dróg gminnych w miej scowo ści Gwi ździny. 
Uchwała stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu. 
W glosowaniu wzięło udział 13 radnych. 
 
 
Ad 12 
Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
Odpowiedzi udzielił Pan Wójt: 
- radnemu Krzysztofowi Dembińskiemu w sprawie ustawienia progu spowalniającego na ul. 
Grunwaldzkiej w Bratianie, biorąc pod uwagę rozbieżne zdania mieszkańców na temat 
ustawiania progów spowalniających Pan Wójt prosił o złożenie pisemnego wniosku popartego 
podpisami mieszkańców w szczególności ul. Grunwaldzkiej wraz z opinią Rady Sołeckiej.  
- radnemu Zdzisławowi Domżalskiemu w sprawie terminu zakończenia budowy drogi przy 
boisku sportowym w Gwiździnach. W dniu wczorajszym został ogłoszony przetarg na wykonanie 
wszystkich prac brukarskich dróg wewnętrznych utwardzanych kostką betonową. Po wyłonieniu 
wykonawcy będzie możliwe udzielenie szczegółowych informacji. Na pewno zadbamy o to, aby 
ta droga była w pierwszej kolejności realizowana.  
- Przewodniczącemu Rady Gminy Zbigniewowi Wiśniewskiemu w sprawie naprawy tablicy 
ogłoszeń w centrum wsi Nawra Pan Wójt odpowiedział, że wniosek będzie mógł być 
zrealizowany w przyszłym roku po uwzględnieniu w budżecie tego zadania.  
 
Przewodniczący Rady ogłosił 10 minutową przerwę.  
 
Po przerwie wznowił obrady. Przywitał gości zaproszonych na część uroczystą Sesji: 
- Wójta Seniora Gminy Nowe Miasto Lubawskie Pana Romana Trąpczyńskiego 
- Starostę Powiatu Nowomiejskiego Pana Andrzeja Ochlaka 
- Józefa Zyska Wiceprezesa Związku Piłsudczyków Rzeczypospolitej Polskiej  
- Tomasza Deleżucha – Wiceprezesa  Stowarzyszenia Ułanów Grochowskich 
- Marka Waśniewskiego – członka Stowarzyszenia Międzynarodowego Motocyklowego Rajdu 

Katyńskiego 
- przedstawicieli Stowarzyszenia Wspierającego Rozwój Wsi Jamielnik: Panią Barbarę 
Grzywacz, Pana Mirosława Dajosa oraz Panią Elżbietę Olszta 
 
Ad 13 
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Wspomnienie postaci  gen. bryg. A. M. Waraksiewicza oraz uroczystości odsłonięcia  jego 
pomnika w Mszanowie. 
Wystąpienie Pana Wójta.  
Wysoka Rado, 
Dostojni goście, 
Szanowni Państwo, 
Droga Młodzieży! 
 
Kim był Adolf Mikołaj Waraksiewicz, generał brygady Wojska Polskiego II Rzeczypospolitej, a 
zarazem mieszkaniec gminy Nowe Miasto Lubawskie? Jakie są jego zasługi dla Polski? 
Odpowiedzi na te pytania znajdziemy w biogramie Mieczysława Bielskiego, autora książki o 
Generale. 
Urodził się 10 lutego 1881 r. w majątku rodziców w Wielkim Krzywcu położonym na terenie  
Czernikowskiej Gubernii (dzisiejsza Ukraina). Syn Karola i Natalii Grockiej. Po ukończeniu 
Szkoły Realnej w Nowczybkowie wstąpił  do Kawaleryjskiej Szkoły Junaków w Jelizawietgrodzie. 
Szkołę ukończył w 1903 r. i za „wybitne wyniki w nauce i nienaganne zachowanie’’ został 
uhonorowany wpisem na „Złotej Tablicy Szkoły”, gdzie widniały nazwiska najzdolniejszych 
absolwentów. Otrzymał też awans na korneta (czyli ppor.) i przydział do Przymorskiego Pułku 
Dragonów na Dalekim Wschodzie, w którym służyło wielu polskich oficerów, a wśród żołnierzy 
liczba Polaków zbliżała się nawet do 75%. 
Uczestnik wojny rosyjsko-japońskiej w latach 1904-1905. W 1909  rozpoczął studia w Wyższej 
Szkole Oficerów Kawalerii w Sankt Petersburgu, a po ich zakończeniu powrócił do swojej 
jednostki. Wziął udział w I wojnie światowej, podczas której awansował „ za zasługi bojowe i 
rany” do rangi pułkownika. Był dwukrotnie ranny, w boju nad rzeką Dubiską w 1915 roku i w 
bitwie pod Krechowcami, której setną rocznicę obchodzimy w tym roku. Od 1916 r. zastępca 
dowódcy dywizjonu ułanów w Legionie Puławskim, od maja tego roku w 1 Pułku Ułanów I 
Korpusu Polskiego na Wschodzie, którym  dowodził aż do demobilizacji. 
 W październiku 1918 r. udał się do Warszawy i z polecenia Rady Regencyjnej sformował 
2 Pułk Ułanów Grochowskich, zostając następnie zastępcą dowódcy pułku. W latach 1918-1921 
brał udział w rozbrajaniu Niemców w Warszawie i Siedlcach, walkach na frontach: polsko-
czeskim, polsko-ukraińskim i polsko-bolszewickim. Dowodził kolejno: 3 Brygadą Kawalerii, 2 
Dywizją Kawalerii, 1 i 9 Brygadą Kawalerii. Od 1929 do 1931 r. dowodził 4 Brygadą Kawalerii 
„Suwałki”. Z dniem 28 stycznia 1928 r. awansował na generała brygady, ze starszeństwem od 1 
czerwca 1919 r. W styczniu 1932 r. w wieku 51 lat został przeniesiony w stan spoczynku. W 
Wojsku Polskim nazywano go Wołodyjowskim, z uwagi na niewielki wzrost i pewne 
podobieństwo do „małego rycerza” oraz niezrównany duch Kawaleryjski.  Należał do bohaterów 
wojny polsko-bolszewickiej i „cieszył się wśród dowódców wojskowych i kawalerzystów dużym 
autorytetem”.  
Był odznaczony, m.in.: Orderem Virtuti Militari V klasy, Krzyżem Niepodległości, 2 x Krzyżem 
Walecznych i Złotym Krzyżem Zasługi.  
W 1939 r. otrzymał przydział do Ministerstwa Spraw Wojskowych dzięki któremu ewakuował się 
do Rumunii i tam został internowany. Wraz z grupą innych generałów i oficerów został przez 
władze rumuńskie przekazany Niemcom i do zakończenia wojny przebywał w różnych oflagach 
jako jeniec. Po wyzwoleniu przebywał we Francji w rezerwie personalnej Naczelnego Wodza 
Polskich Sił Zbrojnych na Zachodzie. W 1946 r. powrócił do kraju.  Do Ludowego Wojska 
Polskiego nie został przyjęty. Wrócił do Tyliczek, gdzie mieszkał od 1932 r., do 20 hektarowego 
gospodarstwa, ograbionego i splądrowanego podczas wojny. Był tu osobą znaną i cenioną w 
środowisku. Zmarł w szpitalu w Nowym Mieście Lubawskim 13 września 1960 r., w wieku 79 lat. 
i został pochowany na miejscowym cmentarzu.    
Szanowni Państwo! 
Generał Waraksiewicz - czołowa postać II Rzeczpospolitej, wielce zasłużony dla narodu 
polskiego generał, bohater walk o niepodległość, jeden z najwybitniejszych dowódców cieszący 
się w wojsku polskim sławą znakomitego kawalerzysty, o ogromnym doświadczeniu i intuicji, 
mimo wielu sukcesów niestety został zapomniany i niedoceniony przez historię! W okresie 
powojennym nowe władze komunistyczne chciały wymazać z pamięci niezwykłego Żołnierza 
Niepodległości, ponieważ utożsamiał Polskę wielką, ambitną, dzielną i suwerenną. Chciały 
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wymazać z pamięci tych, którym zawdzięczamy odrodzenie Ojczyzny i wiktorię roku 1920 w 
wojnie polsko-bolszewickiej. Generał Waraksiewicz z godnością znosił upokorzenia władz, 
nawet wówczas, gdy pozbawiono go w 1949 roku generalskiej emerytury i zmuszono do ciężkiej 
pracy na roli. Pogrzeb generała był skromny, uczestniczyło w nim niewiele osób z grona 
najbliższej rodziny. Nie było przedstawicieli władz państwowych, ani wojska. W oficjalnej prasie 
nie ukazała się żadna wzmianka na jego temat.  
Szanowni Państwo! 
Od dwóch dekad przywracamy należne miejsce w naszej historii Generałowi Waraksiewiczowi! 
W 1997 r. na rynku wydawniczym ukazała się pierwsza biografia Generała autorstwa 
Mieczysława Bielskiego, której wydanie sfinansowała gmina Nowe Miasto Lubawskie. W 2014 
roku w Mszanowie, na skwerze przy Urzędzie Gminy odsłonięto w obecności władz 
państwowych i lokalnych, przedstawicieli wojska i duchowieństwa oraz wielu innych 
znamienitych gości, pierwszy w Polsce pomnik ku czci Generała Waraksiewicza. W tym samym 
roku została wydana trzecia edycja jego biografii. Od 2016 roku główna ulica w miejscowości 
Pacółtowo nosi imię Generała. Od kilku lat w gminie odbywa się rajd rowerowy śladami Gen. 
Waraksiewicza. Organizowane są liczne konkursy wiedzy na temat tej postaci.  
Szanowni Państwo! 
Pamięć o Generale znowu żyje! Składam wyrazy najwyższego uznania i zarazem dziękuję 
Wszystkim tym, którzy się do tego przyczynili.  
Generał Waraksiewicz, bohater walk o niepodległość  jest patronem i dumą naszej Gminy.  
Cześć Jego pamięci! 
 
Wystąpienie Pani Barbary Grzywacz. 

Wspomnienie historii powstania pomnika – głazu upamiętniającego postać gen. bryg. Adolfa 
Mikołaja Waraksiewicza 

 
 A.M. Waraksiewicz był jednym z 13 polskich generałów doby międzywojennej. Był on 
niewątpliwie zasłużony dla narodu polskiego o czym nie muszę przekonywać, to jednak władze 
PRL-owskie doprowadziły do tego, że pozbawiono go przywilejów generalskich, co sprawiło, że 
został usunięty w cień życia publicznego. Jego skromna emerytura nie starczała na godne życie. 
Gen. A. M. Waraksiewicz był zbyt dumny, by prosić o wsparcie finansowe, dlatego sam 
wybudował na swojej posesji w Tyliczkach mini fabryczkę, w której własnoręcznie produkował 
gliniane doniczki do kwiatów. 
 Gen. A. M. Waraksiewicz choć znany był w środowisku lokalnym,  to po jego śmierci 
pamięć o jego zasługach stopniowo umierała. Dopiero ówczesny wójt nowomiejskiej gminy 
Roman Trąpczyński postanowił, by informacje o nietuzinkowym generale, który mieszkał w 
Tyliczkach dotarła pod strzechy i dlatego  zwrócił się  do ówczesnego Kuratora Oświaty w 
Toruniu dr. Mieczysława Bielskiego z prośbą  o napisanie książki. Pierwsza edycja została 
wydana  w 1997 r., druga w 1998r. Książka trafiła do szkolnych  i publicznych bibliotek w gminie 
Nowe Miasto Lubawskie. Aby  zachęcić Państwa do sięgnięcia po nią zacytuję pewien fragment. 
„ Adolf  Mikołaj Waraksiewicz był jednym z bohaterów wojny 1918 – 1920. Należał do postaci 
znanych, cieszących się wśród kawalerzystów i wyższych oficerów wojska polskiego dużym 
autorytetem. Dziś raczej zapomniany, czeka na ponowne odkrycie, na przypomnienie i 
utrwalenie jego drogi życiowej. Zadaniem tej pracy jest prezentacja sylwetki generała 
Waraksiewicza: „aby i jego ślad na polskich drogach ocalić od zapomnienia”. Powinno to, 
zdaniem autora, służyć popularyzacji odpowiednich wzorców osobowych w trudnym okresie 
transformacji w Polsce. Ma służyć poszerzeniu wiedzy o ludziach żyjących w naszym regionie”.  
Zgodnie z życzeniem autora książki  osobami, które zajęły się poszerzaniem wiedzy o ludziach 
żyjących w naszym regionie, były trzy dziewczęta z Jamielnika uczennice LO w Iławie Są nimi 
Karolina Kłosowska, Adrianna Michałkiewicz i Joanna Moczydłowska.  Dziewczęta w tym czasie 
realizowały ogólnopolski projekt ogłoszony przez czasopismo Mówią Wieki i jednym z etapów 
było upamiętnienia zasłużonej dla regionu postaci w sposób trwały. Pani Elżbieta Olszta, która 
jest bibliotekarką a do której zwróciły się dziewczęta z prośbą o pomoc zaproponowała, aby 
wybrały właśnie gen. Waraksiewicza.  
Dziewczęta spontanicznie zwróciły się  do mnie z prośbą, abym z racji pełnionej funkcji radnej 
gminy pomogła w poczynieniu starań zmierzających do pośmiertnego uhonorowania A.M. 
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Waraksiewicza. By móc pozyskać na ten cel środki finansowe, Zarząd Stowarzyszenia 
Wspierającego Rozwój Wsi Jamielnik, którego jestem prezesem postanowił, że na miarę 
naszych możliwości postaramy się pomóc. Pomysł  przedstawiłam panu wójtowi Tomaszowi 
Waruszewskiemu,  który propozycję zaakceptował i jednocześnie wyraził chęć dalszej 
współpracy i wsparcia w działaniach.  
Od tego momentu rozszerza się krąg bardzo życzliwych osób i instytucji zaangażowanych w 
realizację pomysłu, ale do jego urzeczywistnienia była daleka droga. 
Złożony przez stowarzyszenie wniosek do Wojewódzkiego i Krajowego Komitetu  Ochrony 
Pamięci Walk i Męczeństwa uzyskał pozytywną opinię. Ówczesny Szef Wojewódzkiego Sztabu 
Wojskowego płk dypl. Andrzej Szczołek, jako jeden z członków Komitetu zadecydował o 
rozmiarze uroczystości, jej przebiegu i miejscu, na którym stoi pomnik.  
Jednocześnie dodał nam wiary i nadziei w powodzenie tego zadania.  
Praca wokół bohatera projektu trwała cały rok. Chcąc  pozyskać na ten cel pieniądze stanęliśmy 
do konkursów ogłaszanych przez różne instytucje i urzędy m.in. do Ministerstwa Obrony 
Narodowej, Urzędu do Spraw Kombatantów i Osób Represjonowanych, Zarządu Powiatu 
Nowomiejskiego i Gminy Nowe Miasto Lubawskie uzyskując około 20 000,00 zł. 
Wsparcia finansowego udzielił na również prywatnie Józef  Zysk – prezes Związku Piłsudczyków 
oraz Grzegorz Waśniewski ze Związku Piłsudczyków w Kanadzie” Orzeł Strzelecki” 
W ramach pracy wokół bohatera zorganizowaliśmy m.in.: rajd rowerowy pn. „Rowerowa 
majówka z historią”, występy chórów w kościołach dekanatu nowomiejskiego, które śpiewały 
pieśni i piosenki Niepodległej Polski, konkurs historyczny „Generał Waraksiewicz – Ułan 
Grochowski”  warsztaty muzyczne, została także wydana III edycja książki o generale, które 
trafiły w kilku egzemplarzach do każdej z bibliotek  na terenie gminy i powiatu. 
Na prośbę stowarzyszenia i dzięki uprzejmości panów wójtów Kurzętnika, Biskupca i Grodziczna 
oraz pana  burmistrza Nowego Miasta, każda gmina zakupiła tę książkę dla swoich uczniów.  
W tym roku IV już Rajd rowerowy pn. „Śladami gen. A.M. Waraksiewicza” zaplanowany na 
13.06.2017 r. niestety nie odbył ze względu na niesprzyjającą aurę. Zakładamy jego realizację 
na pierwszą dekadę września.  Młodzież miała przygotować się do niego i zaprezentować w 
dwóch konkursach: plastycznym i muzycznym. Wiemy, że była do nich przygotowana i za to im 
dziś dziękujemy drobnymi upominkami dla szkół.  
Z racji swej dziennikarskiej pracy, ogromu wiedzy i doświadczenia, pomógł nam w wielu 
strategicznych sprawach redaktor naczelny Gazety Nowomiejskiej Ryszard Ulatowski, który nie 
tylko śledził kolejne kroki w zmierzaniu do celu, ale podpowiadał, doradzał i wspierał. Był po 
prostu dobrym duchem. 
Człowiekiem, który nie szczędził siły, ani pieniędzy, a tych naprawdę nie starczało na wszystko, 
był Ryszard Wiśniewski, właściciel Zakładu Kamieniarskiego w Nielbarku. Po zbudowaniu 
postumentu przez Zakład Usług Komunalnych w Mszanowie  i uzyskaniu nieodpłatnie kamienia 
ze Żwirowni w Sampławie pan Ryszard Wiśniewski przekazał nieodpłatnie granitowe płyty na 
cokół i tablicę informacyjną oraz tablicę główną.  
Wśród osób, które od samego początku kibicowały naszym zmaganiom, dodawali otuchy i wiary, 
aktywnie uczestniczyli w rajdach rowerowych, przekazali godło, które jest na pomniku a dziś 
otrzymaliśmy w darze dwa proporce, było Stowarzyszenie Ułanów Grochowskich z Podkowy 
Leśnej z jego prezesem Michałem Wrońskim i  wiceprezesem Tomaszem Deleżuchem.  
To właśnie ułani na pięknych rumakach otwierali paradny przemarsz różnych formacji wojska, 
gości i zgromadzonych mieszkańców po odprawionej mszy świętej na skwer, gdzie odbyła się z 
najwyższymi honorami wojskowymi ceremonia poświęcenia i odsłonięcia pomnika.  
Było to wielkie przedsięwzięcie i tylko dzięki wydatnej pomocy i wsparciu pana Wójta Tomasza 
Waruszewskiego i jego pracowników i bezinteresownej pracy i oddaniu wymienionych wyżej 
osób i wielu tych, których nie sposób wymienić, udało się doprowadzić dzieło do końca.  
Zarząd stowarzyszenia dziękuje wszystkim wymienionym osobom, które pomogły w 
doprowadzeniu podjętego zadania do końca.  
Szanowni Państwo! 
W porozumieniu z Wójtem Gminy, zarząd stowarzyszenia złożył wniosek na ręce 
Przewodniczącego Rady Gminy, aby  dopełnieniem całości zadania, było nadanie nazwy 
skwerowi, na którym stoi pomnik 2. Pułku Ułanów Grochowskich.   
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Generał Waraksiewicz kochał swoje wojsko, kochał kawalerzystów, to On sformował i był 
dowódcą 2. Pułku Ułanów Grochowskich. I On wypowiedział znamienne słowa, które widnieją na 
pomniku:  
„My biali ułani,  
pod opieką Matki Boskiej Częstochowskiej  
nigdy nie zginiemy,  
choćby się moce czarcie przeciwko nam sprzysięgły” 
Przez długi okres swojego życia gen. Waraksiewicz z racji pełnionych funkcji był  związany z 
Suwałkami. Podczas drugiej wojny światowej nie walczył na froncie  mimo, że bardzo chciał 
dalej walczyć o wolną Polskę. Wojnę przeżył w oflagu jako jeniec. Po wojnie wrócił do Tyliczek i 
żył bardzo skromnie do września 1960 r. Splot różnych działań i zdarzeń na zawsze wpisały się 
w naszą pamięć i historię gminy, której władza samorządowa dbała i dba o rozwój i dobro jej 
mieszkańców.  
Wszystko cokolwiek robimy czcząc pamięć tych, którzy o wolność walczyli, a często zapłacili 
najwyższą cenę – cenę życia, kierujemy do młodych, dając im dobre wzorce w pielęgnowaniu 
historii, podtrzymywaniu i upowszechnianiu tradycji narodowych, krzewieniu wartości 
patriotycznych i dziedzictwa narodowego.  
 
 
Ad 14 
Wystąpienia zaproszonych gości. 
Wystąpienie Pana Józefa Zyska  
Panie Przewodniczący, Szanowny Wójcie, Wysoka Rado, Szanowni Państwo, Droga Młodzieży, 
Nie mogłem nie przybyć dzisiaj na tę uroczystość. Przede wszystkim dlatego, że generał 
Waraksiewicz żył w rodzinie Marszałka Piłsudskiego. Ja tak przynajmniej to odbieram. Postać 
wielce zasłużona dla Polski. Prezydent amerykański John Kennedy na zapytanie co on może 
zrobić dla Amerykanów, odpowiedział, nie pytaj się co Ameryka może zrobić dla ciebie, ale 
zapytaj się co ty możesz zrobić dla Ameryki. Waraksiewicz był właśnie tym człowiekiem, który 
nie oczekiwał od Ojczyzny, od Polski, bo wiedział jaka jest sytuacja. Podobnie jak Marszałek 
Piłsudski robił wszystko i wszystkie siły poświęcał Ojczyźnie. Bo żołnierz nie żyje dla siebie i nie 
umiera dla siebie. Tylko żyje i umiera dla Ojczyzny. Tak się złożyło, że w tym roku obchodzimy 
150 rocznicę urodzin Marszałka Piłsudskiego. Jako członek Związku i Wiceprezes Zarządu 
Krajowego, nie mogę tego problemu nie poruszyć. A w przyszłym roku generał Waraksiewicz i 
wszyscy Piłsudczycy oraz inni Polacy walczący na różnych frontach przyczynili się do tego 100 
lat temu, że mamy niepodległą Polskę. I za rok będziemy obchodzili 100 rocznicę niepodległości 
Państwa Polskiego. Te daty pięknie wpisują się i w dzisiejsze wydarzenie, które będzie miało 
miejsce na placu. Bardzo liczę na to, że też włączycie się w upamiętnienie również tej 100 
rocznicy niepodległości Państwa Polskiego. Apeluję, gdziekolwiek jestem w każdej 
miejscowości, o to, by każda rodzina posadziła chociaż jedno drzewo na tę pamiątkę. Aby dla 
potomnych zostało, że pamiętamy o 100 rocznicy niepodległości, a tym samym pamiętamy o 
generale Waraksiewiczu, który walnie przyczynił się do odzyskania niepodległości. Jestem 
ogromnie wzruszony i poruszony, że pamiętaliście o mnie. Mówię tu o władzach Gminy i 
zaprosiliście na tę uroczystość. Nie moliście nie zaprosić, bo Pani Elżbieta Olszta i tak by 
przypomniała. Ta ziemia wydała wielu synów i wielu oddało tutaj swoje życie. To nie jest 
przypadek, że tak do tego podchodzicie. Polska to nie tylko Warszawa i Kraków, gdzie potrafią 
upamiętnić wielkie wydarzenia. Ale również w takiej małej Gminie jak Mszanowo. Okazuje się, 
że ta mała gmina jest wielką gminą w sensie duchowym, bo dużo dla Polski robi i czyni. Z tego 
powodu serdecznie Wam gratuluję. Naprawdę jest czym się pochwalić. Wiele gmin w Polsce 
mogłoby przyjechać tu na instruktaż, jak powinno się czcić pamięć wielkich Polaków. Jest mi 
szczególnie miło, że tutaj jest młodzież, bo Marszałek mówił o młodzieży i dzieciach, które 
bardzo kochał i mówił ja nie mogę przegrać, bo dzieci i młodzież mam za sobą.   
 
Wystąpienie Pana Tomasza Deleżucha  
Wwitam wszystkich. Szczególnie licznie przybyłą młodzież. Historia nie jest łatwym tematem i 
jeżeli waszych nauczycieli i rodziców udaje się historią was zainteresować to jestem pełen 
uznania. Dziękuję moim przedmówcom, którzy po raz kolejny pozwolili mi poznać historię i 



12 
 

życiorys gen. Waraksiewicza. Słuchając tej historii po raz kolejny, za każdym razem utwierdzam 
się w tym, jak była to skromna postać, a jednocześnie jak bardzo ważna dla ówczesnej Polski 
dla okresu międzywojennego, dla przebiegu II wojny światowej. W kilku słowach chciałbym 
przedstawić historię 2 Pułku oraz działalności Stowarzyszenia, które reprezentuje. Działalność 2 
Pułku Ułanów można podzielić na dwa etapy. Pierwszy  to okres Królestwa Kongresowego, 
gdzie organizatorem i dowódcą 2 Pułku był generał Dwernicki. Tę historię datuje się na lata 
1815-1831. W tych latach 2 Pułk został zorganizowany na Wołyniu, przeszedł szlak bojowy do 
Mazowsza i obecnej Warszawy, tocząc wiele bitew i wiele z nich kończyło się zwycięstwami. 
Drugi okres działalności 2 Pułku to lata 1917-1918 do daty 1944. Ten rok traktuje się jako 
zakończenie działalności 2 Pułku Ułanów. Tak jak powiedzieli przedmówcy, 2 Pułk stacjonował 
w Suwałkach. Generał Waraksiewicz był organizatorem oraz dowódcą 2 Pułku. Nie uczestniczył 
z 2 Pułkiem w latach okupacji, w roku 1939 w roku napaści Niemiec na Polskę. Nie mniej jednak 
na pewno jego wcześniejsze działania miały olbrzymi wpływ na przebieg, na umiejętności, 
doświadczenie, na wyposażenie tego Pułku we wrześniu 1939 roku. Przedstawił historię szlaku 
bojowego 2 Pułku w roku 1939. 2 Pułk zaraz po wybuchu wojny 1 września był gotowy do 
wyruszenia na szlak bojowy, który rozpoczął się w Suwałkach i  przechodził przez tereny 
obecnego województwa podlaskiego, Białoruś, w kierunku Lubelszczyzny. Ten szlak bojowy 
zakończył się największą z bitew 2 Pułku z kampanii wrześniowej. Była to bitwa pod Kockiem. 
Wspomniał także o postaci rotmistrza Suchodolskiego, który przekazał Stowarzyszeniu mnóstwo 
wiedzy, której nie uda uzyskać się z literatury, czy filmów fabularnych. To były informacje z 
pierwszej ręki. Jednym ze statutowych działań Stowarzyszenia są spotkania z archiwum 
pułkowym. Takie spotkania, dopóki żyli weterani 2 Pułku były organizowane z okazji m.in. święta 
pułkowego w ostatnią niedzielę sierpnia. W roku 2012 obecny na Święcie Pułkowym rotmistrz 
Suchodolski podczas mszy w kościele, która była bardzo długa, a miał wówczas 100 lat, całą 
mszę stał. Na pytanie dlaczego, odpowiedział, bo „tak trzeba było”. Z tych 3 słów stworzyliśmy 
sobie motto naszej działalności. W tym zawiera się wszystko. Dlatego kultywujemy pamięć o 
bohaterach tamtych czasów, poświęcamy swój prywatny czas, bo tak trzeba. Zwrócił się do 
młodzieży, aby w miarę swoich możliwości, podczas nauki i w działaniu mieli na uwadze postać 
tego starszego człowieka, który mimo 100 lat potrafił 1,5 godziny stać, aby uczcić swoich 
przyjaciół, swoich kolegów, którzy zginęli w roku 1939 i wcześniej podczas powstania 
styczniowego, czy listopadowego, I wojny światowej, okresu międzywojennego, później w 
partyzantce i w trudnych czasach po zakończeniu wojny. Apelował, aby młodzi czasem sięgnęli 
do historii nieszablonowej zawartej nie tylko w książkach, ale w rozmowach z osobami 
starszymi. Dochodząc na własną rękę na pewno odkryjecie nowe szczegóły z historii, zwłaszcza 
lokalnej. Pan Deleżuch podziękował za zorganizowanie uroczystości. Podziękował 
organizatorom uroczystości nadania imienia 2. Pułku Ułanów. Mam nadzieję, że tak jak do tej 
pory poznawaliście życiorys generała Waraksiewicza, tak samo będziecie mogli poznawać 
naprawdę barwną historię 2. Pułku Ułanów. Bardzo dziękuję Panu Wójtowi, Pani Grzywacz za 
zaangażowanie na rzecz organizacji tej uroczystości. Uroczystość ta dla mnie i stowarzyszenia, 
które reprezentuje  ma bardzo duże znaczenie. Na zakończenie chciałbym jeszcze podziękować 
osobie, która tak naprawdę była inicjatorem, że postać Waraksiewicza wraca do szkół  u 
Państwa. Ta osoba była również inicjatorem kontaktów Stowarzyszenia, które reprezentuję z 
Państwem. Słowa wysokiego uznania i podziękowania skierował do Pani Elżbiety Olszty. Życzył 
wytrwałości w działaniu. Poinformował, że decyzją Zarządu Stowarzyszenia Ułanów 
Grochowskich, Pani Elżbieta Olszta otrzymała nominację Członka Honorowego Stowarzyszenia 
Ułanów Grochowskich im. Gen. Józefa Dwernickiego.  
 
Pani Elżbieta Olszta podziękowała za ogromne wyróżnienie i zapewniła, że nie to było 
wyreżyserowane. Otrzymanie tego aktu jest dla mnie mobilizujące i zobowiązujące. Mam 
nadzieję, że sprostam temu. 
 
Pan Starosta Andrzej Ochlak  
Panie Wójcie, Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni,  Szanowni Państwo,  
Droga Młodzieży 
Zachęcał młodzież do zgłębiania wiedzy historycznej niekoniecznie całej kampanii, ale 
wybiórczo wydarzeń historycznych. Bo dla części z was historia wiąże się z książkami, 
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obszernymi opracowaniami czy publikacjami. Nie mniej podstawowe fakty historyczne 
zdobywane w szkole trzeba znać. Bo to, że jesteśmy to również jacy jesteśmy, jak się 
zachowujemy, jak poznajemy pewne rzeczy, to w większości wydarzenia i fakty historyczne, na 
których możemy polegać czy brać przykład. Jeżeli mówimy o historii, która teraz tworzy się. 
Mamy piękną postać, pamięć o generale Waraksiewiczu. To jest nasza mała ojczyzna. Wielkich 
postaci historycznych w powiecie nowomiejskim na pewno jest więcej i czekają na odkrycie. 
Historia to jest jednak ciągłe odkrywanie, rekonstruowanie zdarzeń. Życzył młodzieży, aby 
korzystali ze skarbnicy miejscowej historii i pytali o nią starszych pokoleń. Pogratulował 
kolejnego przedsięwzięcia Panu Wójtowi, Panie Elżbiecie Olszcie. To jest nasza mała ojczyzna i 
warto i trzeba o niej pamiętać.  
 
Radny Mirosław Dajos 
Szanowni Państwo, Droga Młodzieży 
Nie byłbym sobą gdybym nie zajął głosu. Jestem pasjonatem historii i dlatego również chciałbym 
zabrać głos na temat historii. Chciałbym zadać pytanie, dlaczego my się tym zajmujemy. 
Dlaczego my walczymy z przeszłością. Robili to ludzie przez nami. Nasze kosmopolityczne elity 
usiłowały napisać historię wspólnie z Niemcami na przykład. Był taki projekt. Próbowali napisać. 
Ktoś kiedyś bardzo mądrze powiedział, piszmy swoją historię zanim inni za nas ją napiszą. 
Drodzy Państwo, i piszą. Wykorzystują naszą ignorancję historyczną , wykorzystują to, że 
niektórzy nasi decydenci na przykład, okroili nam program historii. Komuś jest to na rękę. 
Pomyślicie, że ja jak zawsze lubię rzeczy, które są nieprzyjemne. Dzisiaj piękny dzień. Mamy 
uhonorować bohaterów Pułku Ułanów Grochowskich. Pan radny nawiązał do artykułu w prasie 
niemieckiej i komentarza, że Polska Pani Premier podczas przemówienia w Auschwitz usiłuje 
wykluczyć polską odpowiedzialność za udział w kolohauście. Jeżeli to nie budzi emocji w Polsce 
to jest bardzo źle. Wyjątkowo perfidne łajdackie kłamstwo i prowokacja. Piszmy historię, bo inni 
za nas ją napiszą. Napiszą ją tak, że z narodu rycerskiego , narodu, który nigdy nie miał 
zapędów imperialnych staniemy się narodem sprawców. Historia jest bardzo ważna. Uczmy 
młodzież historii. Uczmy weryfikacji historii. Uczmy prawdy, bo tylko prawda jest ciekawa. 
Cieszę się, że nasza gmina uhonorowała bohatera. Cieszę się, że odbywają się takie spotkania. 
Odnośnie ignorancji historycznej na koniec chciałbym Państwa pozostawić z pewną refleksją do 
przemyślenia. Radni jednego z miast (Iławy) kilka lat temu uhonorowali postać Metropolity 
grekokatolickiego Andrzeja Szeptyckiego nadając ulicę jego imienia. Człowieka, który po zajęciu 
przez Niemców Kijowa wysłał depeszę gratulacyjną do Hitlera. Człowieka, który na mszy święcił 
symbole XIV Dywizji Wafen SS ukraińskiej, która wsławiła się w mordzie na Polakach. 
Człowieka, które delegował kapelanów do poszczególnych oddziałów ukraińskich SS, które 
dokonywały rzezi Polaków. Do tego Drodzy Państwo prowadzi ignorancja  historyczna. Radni 
Iławy mają pole do popisu. Następny spośród nich w kolejności, w tym panteonie bohaterów 
mogą być na przykład Roman Szuchewycz, Stepan Bandera. Bądźmy konsekwentni. Jeżeli 
mamy uhonorowywać swoich katów, to bądźmy konsekwentni. To świadczy o ignorancji 
historycznej. Dlatego my, radni Gminy Nowe Miasto Lubawskie z Panem Wójtem na czele 
prowadzimy politykę historyczną. Politykę, która ma wychować młode pokolenie, mądre młode 
pokolenie. Proszę mi wybaczyć, że zostawię Państwa z tymi gorzkimi słowami.  
  
Radna Powiatu Nowomiejskiego Barbara Grzywacz – jak już wspomniałam rajd, który nie odbył 
się, ale się odbędzie miał założenie żeby zostało coś na pamiątkę dnia dzisiejszego i rajdu. 
Dlatego dla wszystkich typów szkół przygotowałyśmy z Panią Elżbietą Olsztą upominki w 
postaci książki, która wzbogaci księgozbiór tych szkół i żeby można było do niej sięgnąć. Tak 
samo przygotowaliśmy Przewodnik po Ziemi Lubawskiej, która jest bardzo piękna , bogata w 
zabytki i kiedy nadejdą wakacje będziecie mogli odwiedzić bardzo ciekawe miejsca, bo takie 
tutaj są niedaleko, nie trzeba daleko wyjeżdżać. Przedstawiciele szkół uczniowie odebrali 
upominki. Nie bez powodu jesteście na całej sesji rady gminy i na waszych oczach zapadają 
decyzje o wydarzeniach i sprawach dotyczących poszczególnych miejscowości. Tego nie 
przeczytacie w książce, a będziecie wiedzieli, że tak wygląda praca rady gminy. Że można 
zwrócić się do swojego radnego, Przewodniczącego Rady czy do Wójta  jeżeli jest problem i 
podzielić się swoimi refleksjami i żeby można było dokonać zmian. Stąd obecność młodzieży na 
pierwszej części sesji.  
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Ad 15 
Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy skwerowi w Mszanowie. 
 
Przewodniczący Rady Gminy odczytał treść uchwały. 
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXXI/242/2017 w sprawie  
nadania nazwy skwerowi w Mszanowie. 
Uchwała stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu. 
W glosowaniu wzięło udział 12 radnych. 
 
Uczniowie z Zespołu Szkół w Bratianie i Jamielniku wykonali dwie piosenki patriotyczne. 
 
Ad  16 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad, Przewodniczący Rady Gminy  Zbigniew 
Wiśniewski zamknął obrady XXXI Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie i poprosił i 
przejście na skwer i dalsze uroczystości. 
 
  
Na skwerze koło pomnika gen. Waraksiewicza wciągnięto na maszt proporzec 2 Pułku 
Ułanów Grochowskich. Słowo wygłosił Pan Józef Zysk Wiceprezes Związku 
Piłsudczyków Rzeczypospolitej Polskiej. Goście złożyli wiązanki kwiatów pod 
pomnikiem.  

 
 
Sekretarz obrad                                                           Przewodniczący Rady Gminy   
Mirosław Dajos                                                                Zbigniew Wiśniewski 
 
 
 
 


